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SCIENTIFIC ADVISORY COMMITTEE  
Of the GENERAL FISHERIES COMMISSION for the MEDITERRANEAN  

 
COMITE SCIENTIFIQUE CONSULTATIF 

de la COMMISSION GENERALE des PECHES pour la MEDITERRANEE 
 

XII th session 
 

General Information 
 

Date and place :  
 

7-11 february 
Palais du Pharo  

58 Boulevard Charles Livon   
13007 Marseille FRANCE 

 
http://palaisdupharo.marseille.fr/ 

 

 
 



 2

Nearest hotels 
(see locations on the map) 

 
 
1   NOVOTEL 
Special prices for the GFCM participants : 
Chambre standard / regular room with Breakfast 100.00 € 
Chambre double / double room with Breakfast        110.00 € 
Please fill the Reservation form and send it by fax to : 
Mme Sandrine SALOMONE     fax : +33.4.96.11.42.20 
E mail : H0911-RE@accor.com 
 
2   RADISSON SAS HOTEL    * * * *           
Special prices for the GFCM participants : 130 € 
48-50 quai de Rive Neuve 
tel : +33 (0)4 91 88 92 19 50    fax : tel : +33 (0)4 91 88 92 19 51 
info.marseille@radissonsas.com 
www.marseille.radissonsas.com 
 
3  NEW HOTEL OF MARSEILLE    * * *      215-260 € 
71 boulevard Charles Livon 
tel: +33 (0)4 91 315 315   fax : +33 (0)4 91 31 2000 
www.new.hotel.com/lepharo/fr/hotel.asp 
 
4   HERMES * *       75-97 € 
2 rue bonnetterie 
tel : +33 (0)4 91 11 63 63  fax : +33 (0) 96 11 63 64 
hotel.hermes@wanadoo.fr 
www.hotelmarseille.com 
 
5   BELLEVUE       125-135 € 
34 quai du port 
tel : +33 (0)4 91 17 05 40   fax : +33 (0)4 96 17 05 41 
 
6   LA RESIDENCE DU VIEUX PORT  * * *      93-137 € 
18 quai du port 
tel : +33 (0)4 91 91 91 22   fax : tel : +33 (0)4 91 56 60 88 
 www.hotelmarseille.com 
 
7   NEW HOTEL VIEUX PORT    * * *        160-240 € 
3 bis rue Reine Elisabeth 
tel : +33 (0)4 91 99 23 23    fax : tel : +33 (0)4 91 90 
marseillevieux-port@new-hotelcom 
www.new-hotel.com 
 
8   GRAND HOTEL BEAUVAU    * * * *         149-299 € 
4 rue Beauvau 
tel : +33 (0)4 91 54 91 00   fax : tel : +33 (0)4 91 54 15 76 
h1293@accor.com 
www.grandhotelbeauvaumarseille.com 
 
9   ALIZE  * *         65-96 € 
35 quai des belges 
tel : +33 (0)4 91 33 66 97    fax : tel : +33 (0)4 91 54 80 06 
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alize-hotel@wanadoo.fr 
www.alize-hotel.com 
 
10   EUROPE HOTEL   * *        65-75 € 
12 rue Beauvau 
tel : +33 (0)4 91 33 65 64   fax tel : +33 (0)4 91 33 80 30 
info@europe-hotel.fr 
www.europe-hotel.fr 
 
11   TONIC HOTEL VIEUX PORT    * * *           155-295 € 
43 quai des Belges 
tel : +33 (0)4 91 55 67 46      fax : tel : +33 (0)4 91 55 67 56 
reservation-marseille@tonichotel.com 
 
12   HOTEL DU SUD      * *          76-82 € 
18 rue Beauvau 
tel : +33 (0)4 91 54 38 50    fax :  tel : +33 (0)4 91 54 75 62 
hoteldusud@wanadoo.fr 
www.hoteldusud.com 
 

 
Locations of the hotels and nearest subway (M) and buses stops 

(bus n° 83 is the easiest way to reach the meeting place) 
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HOW TO REACH MARSEILLE FROM THE AIRPORT (30km) 
 

BUS from the AIRPORT to the CITY CENTER (Terminal on St Charles Railway Station) 
Trip duration / durée du trajet : around 25 minutes 

 

 
 

TAXIS 
 

Day : around  40 euros 
Night : (19.00h to 7.00) : around 50 euros 
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Historique du  Palais du PHARO à Marseille   

 
La décision de construire une résidence impériale à Marseille revient au Prince-Président, Louis Napoléon Bonaparte qui, 
lors de son voyage en septembre 1852, aurait souhaité avoir «une habitation avec les pieds dans l’eau». La ville de 
Marseille, pour le remercier de son intervention lors de l’échange des terrains du Lazaret entre l’Etat et la ville de 
Marseille, acquit ceux du plateau du Pharo et les lui offrit en 1855. L’emplacement posait des problèmes difficiles et 
coûteux à résoudre, c’était une enclave accessible uniquement par la mer, les terrains y étaient parmi les plus durs et les 
plus escarpés de la ville. Sortir la résidence de son isolement allait nécessiter des négociations avec des propriétaires 
redoutables, le Ministre de la Guerre entre autres. Les projets de l’architecte Jean-Marc Vaucher et de l’architecte de 
l’Empereur, M. Lefuel, se multiplièrent en fonction des désidératas du souverain. La première pierre de la Résidence fut 
posée le 15 août 1858, jour de la fête de l’Empereur. Cette demeure devait être le reflet de celle de l’Impératrice à 
Biarritz. Le coût de la construction était basé sur celui du Château de Biarritz de l’époque. Les travaux dépassèrent 
largement les estimations initiales car «le château projeté à Marseille est d’une plus grande étendue que celui de Biarritz, 
les caves y règnent sur toute la surface du bâtiment et la décoration extérieure est d’une grande richesse ». Bien 
qu’identique en « plan U » la résidence impériale de Marseille était prévue sur des dimensions un peu agrandies, avec 
plus de richesse dans les façades, une construction plus monumentale avec un étage de combles. De plus, à Marseille, 
on employait uniquement la pierre et non la brique comme à Biarritz.Lorsque la révolution éclata en 1870, le Palais du 
Pharo était à peine terminé (mais pas encore meublé). La foule détruisit les insignes napoléoniens des grilles et de la 
façade. Ils n’ont jamais été remplacés : l’Empire avait cédé sa place à la République. C’est pour cela que la Résidence 
Impériale ne fut jamais occupée par l’Empereur et l’Impératrice. L’ex-Empereur mourut deux ans plus tard. Près de 
1.500.000 francs de l’époque auraient été dépensés au gré des décisions fluctuantes de Napoléon III, sans que le Palais 
ne remplisse jamais sa fonction de résidence, même éphémère. Le Palais du Pharo fut rendu à Eugénie, après la 
confiscation des biens privés de Napoléon III, mais la ville de Marseille le lui disputait. A l’issue d’un long procès, la 
propriété du Pharo revînt à Eugénie. Libre d’en disposer, elle décida alors de l’offrir à Marseille. Cette résidence fut par la 
suite transformée en Ecole de Médecine (en 1904) : les ailes furent surélevées et la distribution intérieure modifiée. Ce 
bâtiment, peu reconnu par ses contemporains, connaît aujourd’hui un regain d’intérêt justifié par son histoire, son 
architecture et son site exceptionnel, largement ouvert sur la rade, les ports, la cathédrale et le Fort Saint-Jean. 
 Aujourd’hui le Palais du Pharo est un lieu de travail destiné aux congrès, conventions, colloques.  

 

 

History of the Palais 

The decision to build an imperial residence in Marseille belongs to Prince Napoléon Bonaparte, who during a trip in 
september 1852, would have wished to have a house at the sea side. To thank him for his intervention during the 
exchange between the State and Marseille’s town council of the Lazaret land, Marseilles’ town Council obtained those of 
the Plateau du Pharo and offered him them in 1855. It was an enclave only recheable by the sea; these lands were 
among the most steeped of the city, and putting out the residence of its’ isolement was to necessite tough negociations 
with faresome landlords or the War Minister among others; such negociations were to be difficult and costly. Vaucher and 
Lefuel, the Emperors’ architectes developped many projects, when on august 15th 1858 on Saint Napoleons’ day, the first 
stone of the residence was to be posed. This residence had to be the same as the Empresses one in Biarritz. The cost 
assessment of the construction, was based on the Château de Biarritz at that time, but the works were widely above the 
initial valuations, because the castel projected in Marseille was bigger than the one in Biarritz; there are cellars all under 
the building, and the richness of the outward decoration is more important. Marseilles’ Imperial residence wasn’t to be 
much bigger, but had more richnesses on the fronts, and a more monumentale construction with a floor for the attics. 
Moreover, only the stone was used in Marseille when bricks and stones were used in Biarritz.When in 1870 the revolution 
blew up, the works on the Palais du Pharo, were just over, and the Palais wasn’t furnished yet. The crowd destroyed all 
the napoleonian insignas on the gates and on the fronts and they have never been replaced. Then the Republic 
substituted the Empire. The Imperial Residence has never been occupied neither by the Emperor nor by the Empress. 
The Emperor died two years later. More than 1.500.000 francs of that time have been spent according to Napoleons’ 
decisons and the Palais has never been used as a residence, even for a while. The Palais du Pharo has been given back 
to Eugénie, after the confiscation of Napoleons’ private goods, but Marseilles’ council town wanted to possess it. At a 
conclusion of a long lawsuit, the property of the Pharo was given back to Eugénie. Free to use it, she offered it to 
Marseille.This residence has been used as a medecine school (in 1904); the wings were raised, and the inner distribution 
was modified. This building not much acknowledged by its’ contemporaries, knows today an interest justified by its’ 
history, its’ architecture and its’ exceptionnal site is largely opened on the harbour, the ports, the Cathedrale de La Major, 
and the Fort Saint Jean. Today the Palais du Pharo is a working place, which includes Marseilles’ town Council services 
and a Congress Center. 
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The meeting room 
 
 

 
 

 


